

The Health and Wealth of US Capitalism: A Critical Condition?

International Conference
organized by Cervepas

Colloque international
organisé par le Cervepas

Richesse et santé d'une nation :
le modèle économique américain
en phase critique ?



Credit : Jacques-Henri Coate

Thursday, June 14th
and Friday, June 15th, 2012

Institut des Amériques (8^e étage)
175 rue du Chevaleret, 75013 – Paris
Salon des Amériques


UNIVERSITÉ
**SORBONNE
NOUVELLE**
PARIS 3

Membre fondateur de Sorbonne Paris Cité

Richesse et santé d'une nation : le modèle économique américain en phase critique ?

Les bouleversements consécutifs à la Grande Récession ont renouvelé les termes du débat sur la santé du modèle américain de capitalisme, paradigme économique-politique qui, à la fin du XX^e siècle, était encore considéré comme un paragon d'efficacité économique dans la majeure partie du monde. Plus de quatre ans après le déclenchement de la crise des *subprime*, l'économie américaine demeure dans un état critique, et le "modèle" américain, qui a porté atteinte à la santé économique des Américains, réduit la richesse de la nation et plongé l'économie mondiale dans une crise de vaste ampleur, s'en trouve fortement discrédité. À l'intérieur du pays, cette expérience a eu des effets traumatisants et dévastateurs. Plus de 7 millions d'Américains ont perdu leur logement suite à une saisie, les taux de chômage et de pauvreté sont montés en flèche et des millions d'individus de la classe moyenne ont vu s'effondrer la valeur de leurs biens immobiliers et de leurs plans d'épargne retraite. Alors que la prompte réponse de Washington à la crise a marqué une rupture avec les politiques libérales dont le gouvernement des États-Unis s'était fait l'apôtre depuis plus de trente ans, sur la scène internationale, l'image du pays a perdu de son éclat. Le contraste entre l'état critique dans lequel l'économie américaine reste plongée et la robustesse de la croissance de la Chine ou d'autres pays émergents a poussé analystes et décideurs à remettre en question la prétendue supériorité du capitalisme à l'américaine. C'est ainsi que s'est accélérée la transition vers un "monde post-américain".

Ce colloque se propose d'apporter un nouvel éclairage sur la nature, la vigueur et la viabilité de l'économie des États-Unis et sur le paradigme économique-politique qui lui est associé. Les recherches présentées s'inscriront dans la continuité des travaux récents sur la diversité des capitalismes, corpus qui porte tout autant sur la nature des institutions (publiques ou de marché) sur lesquelles reposent les différents modèles que sur les mécanismes sociopolitiques qui sous-tendent le fonctionnement des économies nationales. L'interdisciplinarité sera favorisée, empruntant à l'approche braudelienne ses outils pour analyser la dynamique et les transformations d'un système économique envisagé comme encadré dans son environnement historique, culturel et sociétal. Il s'agira de rendre compte des forces dont la convergence a donné naissance, au sein d'un même modèle de capitalisme, à des formes de coexistence paradoxale : vitalité et déclin, croissance et récession, carences sur le plan social et innovations économiques.

Le dialogue entre disciplines s'avère d'autant plus pertinent que l'issue de l'élection présidentielle de 2012 aura d'évidentes implications structurelles pour l'économie politique des États-Unis. Par-delà les conséquences immédiates du scrutin, la campagne fera apparaître que l'économie américaine se situe à un carrefour ouvrant sur deux sentiers de développement opposés : un retour au laissez-faire ou une adhésion à un interventionnisme croissant de l'État fédéral. Ce colloque international permettra ainsi de débattre opportunément de la dynamique de court et de long terme qui anime le modèle américain de capitalisme.

The Health and Wealth of US Capitalism: A Critical Condition?

The unraveling of the Great Recession has renewed debates on the health of the American model of capitalism, a political economic paradigm that was still widely held as a paragon of economic efficiency across the world at the close of the twentieth century. More than four years after the subprime crisis erupted, the US economy remains in a critical condition and the American “model” has been severely discredited for damaging the economic health of individual Americans, reducing national wealth, and leading the world economy into a major global crisis. Domestically, the impact of this traumatic experience has been devastating. Over 7 million Americans have been deprived of their homes by foreclosures, unemployment and poverty rates have soared, and millions in the middle class have seen the value of their homes and/or net worth of their retirement plans plummet. While Washington’s early response to the economic crisis represented a clear departure from the free market policies it had championed for more than three decades, internationally, the image of the United States has been tarnished. The contrast between its critical economic condition and the healthy growth of China or other emerging economies has prompted both analysts and decision-makers to question the alleged superiority of the American brand of capitalism. Thus the shift to a “post-American world” has accelerated.

This conference seeks to shed new light on the nature, vigor and viability of the US economy and its related political economic paradigm. Its research focus is anchored in the recent literature on theories and varieties of capitalism, a blossoming corpus that aims to understand both the nature of market and state institutions and the socio-political mechanisms underpinning national economies. Emphasis will be put on interdisciplinary analysis, using what some might call a Braudelian approach to the dynamics and transformations of the US economic system, whereby the latter is understood as embedded in its broader historical, cultural and societal environment. The purpose is to reflect on the forces that have converged to give birth to the paradoxical coexistence of vitality and decline, booms and busts, social deficiencies and economic innovations in the American model of capitalism.

This interdisciplinary dialogue appears all the more relevant in 2012, when the US presidential election has clear structural implications for the US political economy. Beyond its immediate consequences, this electoral race represents a crossroad between two opposite development paths: a return to *laissez faire* or an endorsement of greater government intervention in the economy. This international conference will therefore provide a timely discussion on the short- and long-term dynamics of the American model of capitalism.

Organizing Committee / Comité d’organisation : Jacques-Henri Coste, Laurence Cossu-Beaumont, Régine Hollander, Jean-Baptiste Velut.

Scientific Committee / Conseil scientifique : Martine Azuelos (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3), Frances Fox Piven (Graduate Center, City University of New York), Gerald Friedman (University of Massachusetts at Amherst), Pierre Melandri (Institut d’études politiques de Paris), Vincent Michelot (Institut d’études politiques de Lyon), François Vaillancourt (Université de Montréal).

THURSDAY, JUNE 14th 2012

175 rue du Chevaleret, 75013 – Paris
Salon des Amériques

- 9:00 Welcoming participants / Accueil des participants
- 9:15 Opening of the Conference / Ouverture du colloque
**Carle Bonafous-Murat, Vice President for Research /
Vice-Président du Conseil scientifique,**
Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3

SESSION 1 - PRIVATE INTERESTS AND PUBLIC STAKES IN AMERICAN CAPITALISM

Intérêts privés et enjeux publics du capitalisme américain

Chair / Présidente : Hélène Le Dantec (Université Sorbonne Nouvelle – Paris 3)

- 9:30 **Marie-Christine Pauwels-Bourel** (Université Paris Ouest
Nanterre La Défense, CREA)
Occupy Wall Street or the Flea in the Ointment
- 9:50 **James McBride** (New York University)
*The 'Wild West' on Wall Street: An Analysis and Prognosis for
the American Model of Postmodern Finance Capital in the
Global Economy*
- 10:10 Discussion / Débat
- 10:40 *Coffee Break / Pause café*
- 11:00 **Daniel Sledge** (University of Texas at Arlington)
Medicare Politics in the Age of the Great Recession
- 11:20 **Cécile Cormier** (Université Montesquieu Bordeaux IV, CLIMAS)
*Servicing Bondholders and Defaulting on Basic Public
Services: How the Current Recession is Leading US States
and Local Governments to Forsake Social Progress for their
Residents*
- 11:40 Discussion / Débat
- 12:30 Lunch / Déjeuner

THURSDAY, JUNE 14th 2012
175 rue du Chevaleret, 75013 – Paris
Salon des Amériques

SESSION 2 – IDEOLOGY AND REPRESENTATION OF THE US MODEL
Idéologie et représentation du modèle américain

Chair / Président : Vincent Michelot (Institut d'Études Politiques de Lyon)

- 14:00 **Bradley Smith** (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)
We Have Not Seen the Last of American Neoliberalism
- 14.20 **Nicholas Sowell** (Université Paris 1 Panthéon Sorbonne, CREC/CREW)
Why and How the Fed Contributed to Massive Failure in Asset Markets
- 14:40 Discussion / Débat
- 15:10 Coffee break / Pause café
- 15:40 **Laurence Cossu-Beaumont** (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)
The Giving Pledge: the Wealth of American Financiers and the Reinvention of American Philanthropy
- 16:00 **Pierre Arnaud** (Université Paris Ouest Nanterre La Défense, CREA),
Consommation et circulation : le capitalisme américain en question
- 16:20 **Cynthia Ghorra-Gobin** (Université Sorbonne Nouvelle – Paris 3 et CNRS, CREDA),
Modèles économiques et mythe de l'habiter : Comment rendre compte de la crise des subprimes ?
- 16:40 Discussion / Débat

FRIDAY, JUNE 15th 2012

175 rue du Chevaleret, 75013 – Paris
Salon des Amériques

9:45 Welcoming participants / Accueil des participants

SESSION 3 – CONCEPTUALIZING THE CRITICAL CONDITION OF AMERICAN CAPITALISM

Conceptualiser la condition critique du capitalisme américain

Chair / Présidente : Martine Azuelos (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)

Keynote speakers / Invités d'honneur :

10:00 **Robert Boyer** (Institut des Amériques)
Revisiting US Trajectory since 1971: How to Explain the Rise and Resilience of Finance?

10:40 Discussion / Débat

11:00 **Leo Panitch** (York University, Toronto)
American Crisis/Global Crisis: the State-Market Nexus

11:40 Discussion / Débat

12:00 Lunch / Déjeuner

SESSION 4 – CONTEXTUALIZING THE US STATE- MARKET NEXUS

Contextualiser la relation entre État et marché

Chair / Président: Olivier Frayssé (Université Paris Sorbonne - Paris IV)

14:00 **Jean-Baptiste Velut** (Université Paris-Est Marne-la-Vallée, IMAGER)
Rethinking the State-Market Nexus: America's Competitive Policy in the Era of Globalization

FRIDAY, JUNE 15th 2012

175 rue du Chevaleret, 75013 – Paris
Salon des Amériques

- 14:20 **Jacques-Henri Coste** (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)
The Evolutions of the US Innovation System as an Institutional Arrangement and Political Economy Paradigm: from Systemic Governance to Innovation Policy Making?
- 14:40 **Martine Azuelos** (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)
Reconsidering the Concept of a U.S. National Model of Capitalism: What the Experience of the Great Recession Tells Us
- 15:00 Discussion / Débat
- 15:30 Coffee break / Pause café

SESSION 5 – AMERICAN ECONOMIC HEGEMONY IN QUESTION

L'hégémonie économique américaine en question

Chair / Président: Pierre Melandri (Institut d'Études Politiques de Paris)

- 16:00 **Srinivasan Sitaraman** (Clark University, MA)
Post-Economic Crisis and America's New Role in the Global Economy: From the Unipolar Moment to Multipolar Power-Sharing and Adjustment
- 16:20 **Sébastien Wesser** (Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3, CERVEPAS/CREW)
Les fonds souverains et les investisseurs publics internationaux au secours de l'économie américaine
- 16:40 Discussion / Débat
- 17:00 Closing discussion / Table ronde
- 17:30 Cocktail



CERVEPAS is one of the four research centers of the Center for Research
on the English-Speaking World (CREW, EA 4399)
Le CERVEPAS est l'un des quatre centres constitutifs de l'EA 4399 (CREW)

<http://cervepas.univ-paris3.fr>

This international conference is organized with the kind support of:
Conseil Scientifique de l'Université Sorbonne Nouvelle - Paris 3
Services des Relations Internationales de l'Université
Sorbonne Nouvelle - Paris 3